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O čem se diskutovalo první den setkání WEF v Davosu
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Světové ekonomické fórum už nedostojí svému jménu,

protože první den jednání to byla sotva světová ekonomika

Před pár dny jsem upozornil , že seznam účastníků setkání WEF v

Davosu jasně ukazuje, že WEF není o (světových) ekonomických

otázkách, ale o konfliktu mezi Východem a Západem – především s

Ruskem. To se potvrdilo hned první den jednání WEF, protože nešlo

o ekonomické otázky, jak ukazuje shrnutí prvního dne

jednání. Překládám zde shrnutí prvního dne fóra, jak jej shrnula

ruská tisková agentura TASS.

Začátek překladu:

Vyhlídky Ukrajiny v NATO a chyba Západu vůči Rusku: první den
davoského fóra

První den programu Světového ekonomického fóra v Davosu byl

věnován především Ukrajině a její podpoře ze Západu. Zejména

polský prezident Andrzej Duda prosazoval společné dodávky tanků
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zemí NATO do Kyjeva a ukrajinská první dáma Olena Zelenskaja

představila „mírovou formuli“ svého manžela.

Výkonná ředitelka Mezinárodního měnového fondu Kristalina

Georgievová uvedla, že je přesvědčena, že konec nepřátelských akcí

bude „skvělou zprávou“ pro globální ekonomiku.

Mottem fóra v Davosu, které bylo otevřeno v pondělí a potrvá do 20.

ledna, je „Spolupráce v roztříštěném světě“. Vzhledem k událostem

na Ukrajině, stejně jako v roce 2022, nebyli na fórum pozváni

zástupci Ruska.

TASS sestavil nejdůležitější prohlášení z fóra.

Recese a sankce pro Rusko

Předsedkyně Evropské komise Ursula von der Leyenová ve svém

projevu o pomoci EU Ukrajině nezmínila pouze 3 miliardy eur, které

Kyjev dříve obdržel – první tranši z balíčku 18 miliard eur plánované

na rok 2023 –, ale také cílená opatření. v Rusku. “Zavádíme nejtvrdší

sankce proti Rusku, které uvrhnou ruskou ekonomiku na desítky let

do recese a připraví průmysl země o moderní a důležité technologie,”

uvedla.

Šéf Evropské komise znovu zdůraznil, že kvůli nepřátelství na

Ukrajině bude Brusel udržovat sankční tlak na Rusko a podporu

Kyjeva, dokud to bude nutné. Od února 2022 uvalila EU na Rusko

devět sad ekonomických a individuálních sankcí.

Ruský prezident Vladimir Putin, který v úterý v roce 2023 uspořádal

své první ekonomické setkání s vládou, mezitím poznamenal, že rok

2022 nebyl pro ruský finanční systém a průmysl tak náročný, jak

různí odborníci předpovídali. Rusko má dobrou pozici ke konsolidaci

vznikajícího „pozitivního trendu“ v ekonomice země.

Partneři v NATO vyvíjejí tlak na Německo
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Na fóru se západní spojenci Kyjeva pokusili pokročit v otázce

dodávek tanků na Ukrajinu. Polský prezident Andrzej Duda doufá, že

vznikne koalice zemí, která Kyjevu dodá brigádu tanků Leopard, tedy

asi 100 tanků.

Varšava již dříve oznámila své rozhodnutí předat Kyjevu až 14 tanků

Leopard; Finsko je připraveno tuto iniciativu podpořit. Vše však

závisí na postoji Spolkové republiky Německo, která jako výrobce

těchto nádrží musí dát povolení k jejich reexportu.

Německý kancléř Olaf Scholz se vyhnul otázce tanků pro Kyjev v

rozhovoru pro Bloomberg na WEF. „Jedním z našich cílů je

podporovat Ukrajinu všemi prostředky, které máme k dispozici, tak

dlouho, jak to bude nutné, ale také se vyhnout eskalaci,“ řekl s tím, že

je potřeba „zabránit válce mezi Ruskem a NATO“.

Dříve se říkalo jiné

Situaci, kdy se na Světovém ekonomickém fóru v Davosu projednává

dodávka tanků na Ukrajinu, označil místopředseda ruské

bezpečnostní rady Dmitrij Medveděv za ostudu. “Dříve se v Davosu

mluvilo o jiných věcech.” O ekonomice a tak,“ napsal v úterý na svém

kanálu Telegram.

Podle Medveděva „je dobře, že dnes nejsou žádné ruské nebo čínské

společnosti [na davoském fóru]“

Šéf Rady bezpečnosti se vyjádřil i k Dudovým výrokům o

shromáždění koalice zemí pro zásobování Kyjeva obrněnými vozidly:

„Asi doufají, že ‚obrněná koalice‘ přiblíží dlouho očekávané rozdělení

Ukrajiny.“

Chyba Západu vůči Moskvě

Výkonná ředitelka Mezinárodního měnového fondu (MMF)

Kristalina Georgievová v Davosu řekla, že konec konfliktu na

Ukrajině by byl „skvělou zprávou“ pro globální ekonomiku a že „čím

dříve skončí, bude pro všechny lepší“ .
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Georgieva, dříve ředitelka stálé mise Světové banky v Ruské federaci,

připomněla píseň „Chtějí Rusové válku?“: „Celá pointa této písně je v

tom, že ji nechtějí. Tak, co se stalo? Proč se to stalo? Jak to můžeme

ukončit?“ Podle Georgievové byl postoj Západu k Rusku „jednou z

chyb několika posledních desetiletí“: „Neexistovaly žádné

koordinovanější snahy o integraci ruské společnosti a ruského lidu

do světového společenství.“

Kyjevské podmínky

Manželka prezidenta Ukrajiny Olena Zelenskaja na fóru vystoupila se

„zvláštním projevem“. Řekla, že doručí dopisy od Vladimíra

Zelenského s jeho „mírovou formulí“ světovým vůdcům včetně von

der Leyenové a čínského prezidenta Si Ťin-pchinga.

Ukrajinský prezident oznámil formuli 2022 sám při proslovu k

účastníkům summitu G20 prostřednictvím videa. Návrhy Kyjeva

obsahují 10 bodů, včetně zajištění jaderné, potravinové a energetické

bezpečnosti, výměny „vězňů“ na principu „všechny za všechny“ a

obnovení územní celistvosti Ukrajiny.

Kissinger je pro vstup Ukrajiny do NATO

Bývalý americký ministr zahraničí Henry Kissinger řekl, že věří, že

členství Ukrajiny v Severoatlantické alianci je legitimním výsledkem

konfliktu. „Před válkou jsem byl proti členství Ukrajiny v NATO,

protože jsem se obával, že to povede k procesům, které dnes

vidíme. Ale nyní, když tyto procesy dosáhly současné fáze, myšlenka

neutrální Ukrajiny již za těchto okolností nedává smysl,“ řekl.

Kissinger dodal, že USA a Evropa musí pokračovat v dialogu s

Ruskem, dokud nebude konflikt na Ukrajině vyřešen.

Dobrý a špatný protekcionismus

Velkou pozornost věnovali účastníci fóra diskusi o světové

ekonomice. Von der Leyen poukázala na to, že „řada evropských

společností“ byla znepokojena americkým zákonem o snižování

inflace (IRA). Poskytuje významné dotace výrobcům elektromobilů,
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baterií a energetických zařízení, pokud jejich výroba probíhá v

USA. Scholz a francouzský prezident Emmanuel Macron již dříve

kritizovali IRA a poznamenali, že americké protekcionistické plány

dotovat americké společnosti „riziko rozdělující Západ“.

Německý ministr financí Christian Lindner navrhl, že by spory mezi

Bruselem a Washingtonem mohly být vyřešeny diplomatickou cestou

a že by mohla začít jednání o globální obchodní dohodě mezi

liberálními demokraciemi.

EU se zároveň netajila tím, že aktivně přijme protekcionistická

opatření na ochranu svého trhu před zahraničními konkurenty,

zejména Čínou. „Použijeme všechny naše nástroje k boji proti

nekalým praktikám, včetně zahraničních vládních dotací. Nebudeme

váhat se zahájením nového vyšetřování, pokud si myslíme, že tyto

dotace podkopávají naše zadávání zakázek nebo naše trhy,“ řekl šéf

Evropské komise.

konec překladu

Thomas Röper
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